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(Az ülés kezdetének időpontja: 8 óra 37 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

NÉMETH ZSOLT (Fidesz), a bizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: Jó 
reggelt kívánok, tisztelt képviselőtársaim! Külön szeretném üdvözölni Izrael Állam 
nagykövetét, Yacov Hadas Handelsman urat. Csak néhány formalitás, excellenciás úr, 
mielőtt elkezdenénk a munkát. (Yacov Hadas Handelsman bólint.) 

Bejelentem a helyettesítéseket: Tilki Attilát helyettesíti Balla Mihály, Bartos 
Mónikát Németh Zsolt és Csöbör Katalint Bóna Zoltán. Megállapítom a 
határozatképességünket. 

A napirendet megküldtem, fölteszem szavazásra. Ki támogatja a napirendet? 
(Szavazás.) Egyhangú. Köszönöm szépen. 

Tájékoztató Izrael Állam biztonsági, politikai és katonai helyzetéről 
Előterjesztő:  
Őexc. Yacov Hadas Handelsman, Izrael Állam magyarországi 
nagykövete 

Az első, rendkívüli napirendi pontunk tájékoztató Izrael Állam biztonsági, 
politikai és katonai helyzetéről. Az első napirendi pont tárgyalását megnyitom. 
Elsőként nagykövet úrnak adnám majd meg a szót. Nagykövet úr előzetesen írásban 
jelezte, hogy előterjesztését prezentációval kíséri. Figyelemmel az országgyűlési 
törvény 38/A. § (3) bekezdésében foglaltakra, a szemléltetés engedélyezéséhez a 
bizottság döntése szükséges. Fölteszem szavazásra. Ki támogatja a szemléltetést? 
(Szavazás.) Ez is egyhangú. Köszönöm szépen.  

(Angol nyelven folytatja, a jegyzőkönyv a szinkrontolmács szavait rögzíti.) 
Nagykövet úr, nagyon szépen köszönöm, hogy elfogadta a meghívásunkat ilyen rövid 
határidővel. Mi úgy gondoltuk, rendkívül fontos lenne, ha áttekintenénk a 
fejleményeket a Közel-Keleten, és azt a brutális terrortámadást, amit a Hamász Izrael 
Állam ellen végrehajtott. Én úgy gondolom, nem kell, nem szükséges megerősítenem, 
milyen széles körű konszenzus van a magyar politikai életben azzal kapcsolatban, hogy 
elítéljük a Hamász terrorista cselekményeit, és elismerjük Izrael Állam önvédelemhez 
való jogát. Ezzel egyidejűleg reméljük azt is, hogy a békefolyamat folytatódhat, és az a 
rendkívül ígéretes folyamat, amely egyébként az Ábrahám-megállapodásokban is jól 
megmutatkozott, nem ér véget ezen szörnyűséges fejlemények miatt. Parancsoljon, 
excellenciás úr, megadom önnek a szót. 

Őexc. Yacov Hadas Handelsman tájékoztatója 

ŐEXC. YACOV HADAS HANDELSMAN, Izrael Állam magyarországi 
nagykövete: (A felszólalás angol nyelven hangzik el, a jegyzőkönyv a szinkrontolmács 
szavait rögzíti.) Nagyon szépen köszönöm, igen tisztelt elnök úr. Köszönöm a bizottság 
tagjainak, hogy eljöttek, köszönöm szépen, hogy meghívtak engem. Attól tartok, az 
egyetlen pozitív dolog, amiről beszélhetek a mai napon, ebben a pillanatban, az az, hogy 
az elnök úr néhány napja ünnepelte a születésnapját, úgyhogy boldog születésnapot, 
elnök úr! Ezt leszámítva, azt kell mondanom, hogy az izraeli helyzet egyáltalán nem néz 
ki jól, nem rózsás. Nem azért, mert nem vagyunk erősek, vagy mert nem tudjuk kezelni 
ezt a helyzetet, sokkal inkább abból a szempontból mondom, ami történt kilenc nappal 
ezelőtt, ami esetünkben mindenképpen egy vízválasztó volt kilenc nappal ezelőtt. 

Először is, igen tisztelt elnök úr, szeretném megköszönni a magyar 
Országgyűlésnek, hogy támogat bennünket. Nagyon remélem, hogy ez a támogatás 
majd megjelenik akkor is, amikor a Hamászt elítélik, és a Hamász-propaganda ellen 
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megfelelő intézkedéseket hoznak. Szeretném kérni az önök támogatását nemzetközi 
téren is annak érdekében, hogy megengedjék számunkra azt, hogy megvédjük 
magunkat, és megfelelően kezeljük, leromboljuk a Hamász politikai, katonai 
infrastruktúráját Gázában.  

Október 7-én, szombaton, ami történt, elnök úr, az nem egy terrortámadás volt, 
az egy pogrom volt, és azok, akik már láttak elsősorban a Hamász által publikált 
filmeket és képeket, emlékezhetnek arra, hogy a pogromok hogyan néztek ki a 
régmúltban, de most azt mondják a holokauszt-túlélők, hogy olyan volt, mint a 
holokauszt, sőt a holokauszt során sem éltek meg ilyet. Itt konkrétan arról beszélünk, 
hogy milyen kínzást szenvedtek el, hogy embereket megfojtottak, megerőszakoltak, 
fejeket vágtak le, gyermekeket gyilkoltak meg a bölcsőjükben. És ezek mind-mind 
láthatóak, mert a kamerák mindent megmutattak, a teljes pusztítást.  

Ez nem egy terrorcselekmény, ez egy barbár cselekedet volt, és a mi 
szempontunkból, de a nemzetközi közösség szempontjából a Hamász az ISIS-nál is 
több. Az egyik különbség közöttük az, hogy az ISIS vezetőit nem fogadták különböző 
palotákban, nem fogadták őket politikusok sem a Közel-Keleten, sem azon túl. A mi 
szempontunkból azonban a Hamász által képviselt fenyegetés olyan kell legyen, mint 
amilyent az ISIS jelentett. Ez egy kiprovokálatlan támadás volt, ami meglepetésszerűen 
ért bennünket, hölgyeim és uraim. Ez olyasmi, amit nyilván majd a háború után 
nekünk is kezelnünk és elemeznünk kell, de egyelőre ebben a pillanatban izraeli 
szempontból egy dráma történt, és a dráma következményeit valóban viselni kell és 
tovább kell vinni. Átadnám a szót a kollégámnak, Birman úrnak, hogy mutasson 
néhány képet, mutasson néhány információt. 

Moran Birman előadása 

MORAN BIRMAN elsőbeosztott (Izrael Állam Nagykövetsége, Budapest): 
(Felszólalását vetített prezentáció kíséri. A felszólalás angol nyelven hangzik el, a 
jegyzőkönyv a szinkrontolmács szavait rögzíti.) Szeretnék mutatni önöknek egy rövid 
prezentációt, néhány fényképet azzal kapcsolatban, ami történt a Hamász-terroristák 
inváziója során, izraeli telepekre történő benyomulása során. Piros betűkkel írtuk azt, 
hogy vigyázat, ha a képek túlontúl grafikusak az önök számára, ne nézzenek inkább 
oda. Sok száz, sok ezer fotónk van, és sok száz, sok ezer videónk van, sokat közülük 
Hamász-terroristák forgattak vagy készítettek. Megmutatják egyébként ilyen 
szempontból, hogy kik ők. Szó szerint lemásolták az ISIS módszereit.  

Volt egy elektronikus zenei fesztivál, nem messze a gázai határtól, ahol 
háromezer, elsősorban 20-30-as éveiben járó izraeli partizott, bulizott. Egyébként egy 
zsidó ünnepnap volt. Tehát háromezer fiatal vett részt ezen a fesztiválon, és amikor a 
támadás megtörtént, megpróbáltak elmenekülni autóikkal, gyalog, megpróbáltak 
elbújni fák mögé, bozótba, sőt néhányan egy mobilvécébe. A háromezer emberből, aki 
ezen a bulin részt vett, 260 embert gyilkoltak meg legalább.  

Ez például egy Hamász-terroristavideó. Meg lehet nézni, hogy mi történik. A 
sebesült embert gyilkolják meg, végzik ki. Lehet látni, hogy az autó alatt próbáltak 
elbújni.  

Ez megint a zenei fesztiválról készített film. Fiatalokat hidegvérrel végeztek ki.  
Nőket, férfiakat, időseket, 84-85 éves embereket raboltak el, és mindezt videóra 

vették. Ő egy holokauszttúlélő, egy Kalasnyikovot adtak a kezébe, és a másik kezével a 
„victory”-jelet kellett mutatnia. Ez Gázában van már, Gázába hurcolták a túszt.  

A legfiatalabb túsz, akiről tudunk, 9 hónapos, a legidősebb pedig 85 éves. Nők, 
gyermekek, csecsemők. Holttestek.  

Baloldalon egy kép, amit a Hamász kiadott egy elrabolt túszról. Körülbelül 150 
izraeli túszt tartanak fogva, 9 hónap és 85 év közötti életkorúak.  
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Ezt nem mutatom végig. Egy thai nemzetiségű mezőgazdasági vendégmunkás, 
akit szintén kivégeztek. Tucatszám vannak külföldiek a meggyilkoltak között 
Thaiföldről, Egyesült Államokból, Argentínából, Franciaországból, Brazíliából, és 
nagyon sok más ország állampolgárai. Ezt inkább nem mutatjuk végig. Hamász-
propagandafelvétel, a holttest mellett pózoló ember.  

Ez a nő, lehet látni a jobb alsó sarokban, egy német-izraeli állampolgár, akit 
elraboltak, akit megfosztottak a ruházatától és bedobták egy teherautó hátuljába 
Gázában.  

Hamász-propaganda, ezt csinálták a fesztiválon részt vevő egyik emberrel. 
Videoklipeket készítettek róluk. Olyan, mintha zenei videoklipet látnánk gyilkosságról, 
emberek megfélemlítéséről.  

Sok száz, sok ezer ilyen felvételünk van holttestekről, emberek 
megfélemlítéséről, emberek kivégzéséről, és folyamatosan kapjuk ezeket. Egyszerűen 
szerettünk volna néhányat bemutatni. Nagyon felkavaróak ezek a felvételek, amelyek 
megmutatják, hogy mi történt október 7-én, szombaton. Nagykövet Úr! 

 
ŐEXC. YACOV HADAS HANDELSMAN, Izrael Állam magyarországi 

nagykövete: (A felszólalás angol nyelven hangzik el, a jegyzőkönyv a szinkrontolmács 
szavait rögzíti.) Csak hangsúlyozandó néhány dolgot, először is az ISIS-hoz hasonlóan 
a Hamász nem tesz különbséget nemzetiségek, vallások között. Legalább 2000 izraeli 
arabot ölt meg, akik azon a területen éltek, dolgoztak. Szörnyűséges felvételek léteznek 
egy izraeli beduinról, akit a gyermekei előtt rángattak ki az autójából, könyörög az 
életéért, és mondja, hogy ő palesztin, egy izraeli palesztin, és nem számít. Nem számít 
nekik, meggyilkolják, és mennek tovább. Úgyhogy nagyon-nagyon hasonlít ebben az 
ISIS-ra. Tehát azt gondolom, most már nemcsak Izrael érdeke, hogy ennek a 
barbarizmusnak véget vessünk, az egész nemzetközi közösség érdeke ez, mert ezek az 
emberek mindenhol megtalálhatók, Európában: Berlinben, Londonban, vagy New 
York-ban, Washingtonban vannak, akik ezt a féle brutalitást, állati cselekményeket 
ünneplik.  

Mit szeretnénk elérni ezzel a fellépésünkkel? Először is, ahogy említettem, 
szeretnénk a Hamász politikai és katonai uralmát letörni a Gázai övezetben. 
Természetesen ezt szeretnénk úgy végrehajtani, hogy minimális hatása legyen az ebben 
részt nem vevő, nem érintett állampolgárokra. Ezért adtunk ki utasítást, arra 
szólítottuk föl az Észak-Gázában élőket, hogy hagyják el a területet. A Hamász próbálta 
ezt megakadályozni, de úgy gondolom, sok száz, sok ezer palesztinnak sikerült átmenni 
a Gázai övezet déli részére. Most már megnyitott a rafahi határátkelőhely Egyiptom 
felé, a humanitárius segélyek elkezdtek érkezni, de nyilván az izraeli hadsereg művelete 
is meg fog indulni; nem tudom, hogy ez mikor és hogyan.  

Természetesen célunk minden elrabolt embert visszaszerezni, ahogy azt Birman 
úr mondta; 155 túsz van, nem mind izraeli, de teljesen mindegy, hogy milyen 
nemzetiségűek. Elképzelhető, hogy megnyílik egy második front, mégpedig Manaránál 
Libanon felől. Mi nagyon-nagyon reméljük, hogy nem fogják kiprovokálni a 
fellépésünket, de készülünk egy olyan helyzetre, ahol elképzelhető, hogy két irányból, 
két fronton kell megvédenünk magunkat. 

Ez idáig egyébként elkezdtük a Gázai övezet melletti lakosságot evakuálni, 
elkezdtük evakuálni az északi területekről a lakosságot, és most már kezd 
elviselhetetlenné válni a helyzet ilyen szempontból Izraelben, mert a történelmünk 
során először történik meg, hogy egy egész várost, 40 ezer embert evakuálunk, Sderót 
városának a lakosságát, ami nagyon közel van a Gázai övezethez, de ez a legfontosabb 
célpontja egyébként a Hamasz rakétatámadásainak.  
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Nyilván az utolsó felvetésem az, mindenki azt kérdezi, hogy miért. Miért tették 
ezt? Nem tudom. Sajnálatos módon nem vagyok jövőbe látó, jövendőmondó, de 
számunkra úgy tűnik, hogy a következő válaszok, okok kombinációja lehetett. Először 
is Gázában félreértelmezték az izraeli helyzetet. Tudjuk, hogy Izraelben az év eleje óta 
a bírósági rendszerben végrehajtandó változásokkal kapcsolatosan elég erőteljes 
társadalmi vita bontakozott ki, és gondolhatták, ez azt mutatja, hogy az izraeliek 
elgyengültek, hogy az izraeliek nem egységesek, főként akkor, amikor oly sok tartalékos 
volt, akik azt mondták, hogy probléma esetén nem jelentkeznek szolgálatra, főleg a 
pilóták. Tehát gondolhatták azt a támadók, hogy ez egy jó alkalom lehet. 

A másik lehetőség Irán lehet. Sem a Hamász, sem az Iszlám Dzsihád, sem a 
Hezbollah nem önszántukból cselekszenek. Alárendeltek Iránnak, tőlük kapják a 
pénzt, a támogatást, a kiképzést, mindent, és Iránt pedig az aggasztja, hogy amerikaiak 
az élére álltak a normalizációnak, hogy Izrael és Szaúd-Arábia kapcsolatai 
normalizálódjanak; ezt elnök úr is megemlítette, az Ábrahám-megállapodások 
kiterjesztését. Az gyakorlatilag pont erről szólt volna, hogy amikor ez megtörténik, ha 
erről megállapodás születik, akkor ez egy valódi politikai és gazdasági megmozdulást, 
földrengésszerű mozgást fog hozni, természetesen egy pozitív szempontból. Az irániak 
viszont szilárdan elhatározták, hogy ennek véget vetnek.  

Aztán van egy olyan interpretációja a történteknek, hogy Irán és Oroszország 
együttesen akarja megnehezíteni az amerikaiak helyzetét Ukrajna miatt. Szeretnék 
elterelni a figyelmet Ukrajnáról, alapjában véve azzal az elgondolással, hogy csinálunk 
egy kis balhét a Közel-Keleten.  

Elnök úr, ha megengedi, itt abbahagyom, és inkább hagyok időt a kérdésekre. 
Köszönöm szépen.  

Kérdések, hozzászólások 

ELNÖK: Köszönjük szépen. Megnyitjuk a hozzászólások lehetőségét. 
Képviselőtársaim, kérem, jelezzék felszólalási szándékukat. (Jelzésre:) Vadai képviselő 
asszony, utána Nacsa Lőrinc képviselő úr! 

 
DR. VADAI ÁGNES (DK): Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Nagykövet Úr! A 

Külügyi Bizottság tagjai, ahogyan én őket ismerem, osztoznak az ön népének 
fájdalmában. Őszinte részvétünket szeretnénk kifejezni, és természetesen valamennyi 
párt, beleértve a Demokratikus Koalíciót, ezt megtette. Támogatjuk Izrael önvédelmét, 
és nagyon fontosnak tartjuk azt, hogy a magyar Országgyűlés erőteljes szolidaritását 
fejezze ki Izrael népe iránt. Ezért mi benyújtottunk egy határozati javaslatot annak 
érdekében, hogy az Európai Unió Tanácsával összhangban a magyar Országgyűlés 
nyilvánítsa terrorszervezetté a Hamászt. Ebben természetesen nyitottak vagyunk a 
kormányzó pártokkal bármilyen szerkesztést illetően.  

Azt gondolom, hogy normális ember ezekben a napokban Izrael mellett áll. Azt 
tudom mondani, hogy ezek a képsorok is megdöbbentőek, de az egész világ láthatta, 
hogy milyen bestiális módon, kifejezetten civil célpontokat ért el a Hamász, és hogyan 
bántott nemcsak időseket, férfiakat, nőket, fiatalokat, hanem gyerekeket is, egészen 
pici gyerekeket. Azt gondolom, hogy ennek elítélése elemi kötelessége a magyar 
Országgyűlésnek is. Én arról szeretném önt biztosítani, hogy a Demokratikus Koalíció 
Izrael mellett áll, Izrael önvédelmét elismeri.  

Azt szeretném öntől megkérdezni - nyilván a mostani keretek között -, hogy ön 
hogyan látja a következő napok történéseit úgy a Gázai övezetben, mint nyilván 
Izraelben, és hogy mikorra gondolja ön, nagykövet úr, azt, hogy a társadalom, a 
politikusok és nyilván a hadsereg Izraelben az első sokkot követően ezekből az 



9 

eseményekből következtetéseket fog levonni Izrael védelmére vonatkozóan. Köszönöm 
szépen.  

ELNÖK: Köszönjük szépen. Nacsa Lőrinc képviselő úr! 
 
NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm szépen, elnök úr. Nagykövet Úr! 

Nagykövethelyettes Úr! Köszönjük szépen, hogy eljöttek a bizottság ülésére, és 
sajnáljuk, hogy ilyen szomorú témában kellett találkoznunk ilyen hirtelen. Egyetértek 
képviselő asszonnyal, hogy teljes szolidaritásunkról biztosítjuk Izrael Államot, 
természetesen mindannyiunkat megdöbbentően és sokkolva értek a múlt szombati 
események. A múlt héten az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlésében meghallgattuk 
az izraeli delegációvezető asszony beszámolóját, aki távkapcsolattal beszélt a 
Közgyűlésnek a tapasztalatairól és a jelen állapotról; az is egy sokkoló és borzasztó 
beszámoló volt, borzasztó híreket hozott a delegációvezető asszony.  

Két kérdésem lenne, nagykövet úr. Egyrészt a mostani humanitárius helyzetre 
vonatkozna az első. Hallottuk, hogy a Gázai övezet határán lévő településeket 
kiürítették, evakuálták, ők most hova tudnak menni? És a humanitárius helyzetről, ha 
nagykövet úr egy pár szót tudna szólni, azt megköszönnénk.  

Másodsorban pedig, hogy hogyan értékeli nagykövet úr, hogy Európa több 
nagyvárosában a terrort éltették tüntetéseken. Olyan tüntetések, felvonulások voltak 
Bécsben, Londonban, Berlinben, Stockholmban, Brüsszelben, és így tovább, ahol a 
Hamász embertelen és borzasztó cselekedeteit ünnepelték. Ezt a fejleményt hogyan 
értékeli nagykövet úr? Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Tompos Márton képviselő úr! 
 
TOMPOS MÁRTON KRISTÓF (Momentum): Köszönöm, elnök úr. (A 

felszólalás angol nyelven folytatódik, a jegyzőkönyv a szinkrontolmács szavait 
rögzíti.) Tisztelt Nagykövet Úr! Politikai közösségünk nevében a legmélyebb 
részvétünket szeretnénk kifejezni. Két rövid kérdésem van. 

Az első. A rendelkezésre álló felvételek alapján több nagyon jól szervezett 
támadást hajtott végre a Hamász, drónokkal támadtak, siklóernyőkkel támadtak, 
nagyon jól elő volt készítve minden. Van valami információjuk arról, hogy ki végezte 
ezeknek az embereknek a kiképzését, ez hogyan tudott történni?  

A másik pedig Izrael Állam hivatalos álláspontja azzal kapcsolatban, hogy mi 
történt a katonai hírszerzés kapcsán. Az egyiptomiak azt mondták, hogy ők 
figyelmeztették a Moszadot, figyelmeztették az izraeli kapcsolataikat, partnereiket. 
Nem tudom, hogy mennyire hiteles egy ilyen nyilatkozat, de ha tudja, meg tudná 
erősíteni, vagy el tudná mondani, hogy ez hogyan történt? Köszönöm. 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik), a bizottság alelnöke: Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Nagykövet Úr! Tisztelt Nagykövet-helyettes Úr! Engedje meg, hogy 
csatlakozván az előttem szóló képviselőtársaimhoz, a Külügyi Bizottság konzervatív 
ellenzéki alelnökeként is biztosítsam önöket arról, hogy ebben a kérdésben konszenzus 
van a magyar belpolitikában, ahogy azt a bizottság elnöke is jelezte már a legelején.  

Egyrészt a Hamász terrorakciója az én szememben azért volt ilyen 
középkoriasan barbár tett - amit az önök fotói és videói is mindannyiunk számára 
nagyon megrázó módon mutattak meg -, mert ez egyrészt mutatja ennek a 
terrorszervezetnek a brutalitását, másrészt viszont - és ehhez kérném nagykövet úr 
reakcióját, véleményét is - ez részben annak is köszönhető, hogy korábban hasonló 
túszejtések és barbár tettek vezettek ahhoz, hogy egy izraeli tizedesért jónéhány vezetőt 
szabadon bocsátottak egy, úgymond, túszcsere keretében. Tehát azt gondolom, hogy ez 
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azonkívül, hogy mennyire barbár és középkorias tett volt, sajnos egy nagyon átgondolt 
politikai, katonai stratégia része is volt a Hamász részéről, és ez még inkább 
elborzasztott szerintem mindannyiunkat ebben a teremben.  

Nagyon örülök, hogy nagykövet úr is felvillantotta azokat a lehetséges okokat, 
amelyek közül nyilvánvalóan itt Irán, vagy akár Oroszország, vagy akár az egész 
világrend megbolydulása az én véleményem szerint itt felvonultatható, hiszen az én 
teóriám szerint az 1945 utáni világrend egy második hullámú átrendeződésének 
vagyunk szemtanúi, amióta a putyini Oroszország agresszíven lerohanta Ukrajnát. 
Hadd utaljak itt egyébként Hegyi-Karabah esetére is, ahol egy etnikai tisztogatást 
hajtottak végre a XXI. század elején két-három nap alatt gyakorlatilag. Tehát lehet 
látni, hogy korábban biztosnak tűnő struktúrákban most nagyon komoly változások 
vannak, és ennek fényében is nagyon fontos volna az, hogy a Közel-Keleten folytatódjék 
valóban az a békefolyamat, amelyet egyébként, ahogy nagykövet úr is jelezte, ez a 
Hamász-terrorakció is próbált most akadályozni Szaúd-Arábia kapcsolatában például.  

Én csak reményemet tudom kifejezni, hogy ebben a kérdésben az 
elkövetkezendő napokban és hetekben olyan lépések történnek, amik a lehető 
legkevesebb emberi áldozattal járnak, és még egyszer tisztelettel biztosíthatom, hogy a 
magyar Országgyűlésben ebben a kérdésben mindenki szolidáris Izraellel. Köszönöm 
szépen.  

 
ELNÖK: Gurmai Zita képviselő asszony! 
 
DR. GURMAI ZITA (MSZP): Köszönöm szépen. Tisztelt Nagykövet Úr! 

Nagykövethelyettes Úr! Veled vagyunk, Izrael! Kutya kötelességemnek éreztem, hogy 
a szolidaritási istentiszteleten részt vegyek, és azt tudom mondani, hogy azóta is 
követve az eseményeket, illetve most megnézve ezeket a videókat, tényleg 
családanyaként is azt tudom mondani, hogy annál nagyobb borzalom, mint amikor az 
ember a gyermekét, unokáját veszíti el, és nyilván bármelyik hozzátartozóját, az egy 
elképesztő fájdalom. 

Szeretném megerősíteni, hogy a többi hozzászólóhoz csatlakozva, tényleg 
megdöbbenést, szolidaritást, együttérzést szeretnék jelezni a szörnyű 
terrorcselekmények miatt, és tulajdonképpen ártatlan emberek meggyilkolásáért. 
Elítéljük a terrorcselekményeket Izraelben, és természetesen mindenhol a világban, és 
támogatjuk a fellépést a mindezeket elkövető Hamász terrorszervezet ellen. Őszintén 
remélem, hogy a terrorszervezet kiiktatása, a felelősök megbüntetése után valóban 
elindulhat egy folyamat, amely a térségben élő népek számára békés viszonyokat 
jelenthet.  

De azt is szeretném elmondani, hogy nagyon fontos az, hogy miközben erre 
készülnek, hogy idézzem Ian Bremmert, amikor szörnyek ellen harcolsz, nem szabad, 
hogy magad is szörnyeteggé válj. Tehát nagyon-nagyon fontos az, hogy valóban, ahogy 
erről a kollégáim is beszéltek, tényleg figyeljünk a civil lakosságra, mert azt gondolom, 
hogy minden egyes emberi élet abszolút mértékben érték. Ahogy kezdtem, úgy zárom: 
veled vagyunk, Izrael!  

 
ELNÖK: Vannak-e további kérdések, képviselőtársak? (Senki sem jelentkezik.) 

Nagykövet Úr! Ezek lennének a felvetések. Visszaadnám a szót. Parancsoljon! 

Őexc. Yacov Hadas Handelsman válaszai 

ŐEXC. YACOV HADAS HANDELSMAN, Izrael Állam magyarországi 
nagykövete: (A felszólalás angol nyelven hangzik el, a jegyzőkönyv a szinkrontolmács 
szavait rögzíti.) Nagyon szépen köszönöm, elnök úr, hölgyeim és uraim. Azt gondolom, 
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hogy mindannyian érintették a releváns pontokat, és igyekezni fogok válaszolni a 
kérdéseikre.  

Először is szeretném megerősíteni a hálaérzetünket ezért a pártokon átívelő 
egységes álláspontért Izraellel kapcsolatban. Nagyon remélem, hogy esetleg ez egy 
konkrétumban is testet tud ölteni, ami egyébként a Hamász és az ilyen jellegű 
terrorszervezetek elítélését illeti, hogy itt, Magyarországon mindenki pontosan 
tisztában legyen azzal, hogy kik ezek, és milyen következményekkel kell számoljanak. 
Itt azért jegyzetelgettem közben, igyekezni fogok nyilván mindenkinek válaszolni. Ha 
bármit kihagyok, nagyon szépen kérem, emlékeztessenek.  

Először is szeretném kezdeni a kérdéssel, ami a nyugat-európai, amerikai, 
ausztráliai városokban történt ünneplésekről szól. Hölgyeim és Uraim! Ez egy másik 
ok, ami miatt úgy gondoljuk, hogy ez nem csak a mi problémánk. Persze, mi majd 
kezeljük ezt az ügyet. Ennek lesz hosszútávú, középtávú következménye az izraeli 
élettel kapcsolatban, és majd erről beszélek, de végsősoron mi majd kezeljük ezt az 
ügyet. A nemzetközi közösség részéről mindösszesen  időre van szükségünk megtalálni 
ezeket az embereket, felkutatni őket és megtörni őket. 

Hölgyeim és Uraim! Mégis az a kérdés, hogy mi történtik a világban ebben a 
globalizált időszakban. Ha a demokratikus szabad világban ilyen csoportok 
létezhetnek, akik megünneplik ezt, akik azt gondolják, hogy ez a helyénvaló, erre mit 
tudok mondani? Én csak sajnálni tudom azt a társadalmat, ahol ez történik. Mi mindig 
fellépünk az antiszemitizmus ellen. Ebben az országban zérótolerancia van az 
antiszemitizmussal kapcsolatban, és a parlamenti patkó minden pártja egységes ebben 
az ügyben. De máshol meg nem ezt tapasztaljuk. Én azt szoktam mondani, hogy nem 
csak a mi problémánk ez. Ha nem lennének zsidók, akkor nem lenne antiszemitizmus, 
de „anti” valami lenne, valami- vagy valakiellenesség lenne, és az ilyen szélsőségesség 
ellen meg kell védeni magunkat. Tehát ez hál’ istennek nem probléma 
Magyarországon, a magyarok számára - máshol probléma -, de nem szabad ennek 
ellenére figyelmen kívül hagyni a helyzetet. 

Ami pedig a túszejtést, túszcserét illeti, a politikusok ebben a Házban is - én egy 
egyszerű köztisztviselő vagyok - pontosan tudják, hogy a politikusok hogyan 
kalkulálnak a döntéseiknél, ezt minden kormányzat tudja. Minden izraeli katona tudja, 
tisztában van azzal, hogy bármi történjék is, az állam mögöttük van. Ha valaki elrabolja 
őket, eltűnnek harc közben, akkor az államnak kötelessége visszahozni és visszaadni őt 
a családjának. Tehát én nem irigylem a politikusokat, amikor ilyen nehéz döntéseket 
kell meghozniuk, mert ez is hozzátartozik a munkakörükhöz. 

Ami pedig a meglepetést illeti, hogy ezt a hírszerzés és a hírszerző szervezetek 
miért nem jelezték, ez egy jó kérdés, ezt mi is kérdezgetjük magunktól. Úgy tűnik, az 
információ adott volt, talán az információ értékelése nem volt megfelelő. Ez most egy 
nagyon spontán, kiérleletlen válasz, de az információ mindig adott. Talán az értékelés 
nem volt jó, azzal a ténnyel kiegészülve, hogy ez egy szombat volt, ráadásul nemcsak 
szombat, hanem a zsidó ünnepi hónap utolsó napja, nagyon sok katona volt eltávon.  

A Hamasz fejlett, kifinomult taktikát használt, például elvakította a határon lévő 
digitális kamerákat. Ez egyféle határvonal, valamiféle automatikus rendszer, s ha a 
kamera lát valamit, akkor azonnal tüzet nyit. Valamilyen házilagosan készült 
robbanóeszközökkel, de elvakították ezeket a digitális kamerákat. Tehát kétség nincs 
afelől, hogy valakinek a figyelme ezzel kapcsolatban lanyhult. Majd nyilván ezt is 
kivizsgáljuk, mert ez nagyon jó kérdés. Az információ ott volt előttünk, a kezünkben 
volt.  

Sokan összehasonlítják ezt egy másik, ötven évvel előtti meglepetéssel, az 1973-
as jom kippuri háborúval. Én akkor például gimnazista voltam, de a mai napig 
pontosan emlékszem arra a sokkra, arra a traumára, ami az akkori generációt érte. 
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Most meg egy új generációt ér újabb trauma, és időbe fog telni, mire begyógyítjuk a 
sebeket. 

Itt a probléma mindenféleképpen az, hogy mindazok, akik a békéről beszéltek, 
most az izraeliek véleményében, hozzáállásában is van egyféle visszalépés. Fölmerült 
például az, itt van nálam egy könyvecske, egy dokumentum, amit ezeknek a 
barbároknak a holttestén találtunk. Részletes információk voltak benne leírva, 
részletes instrukcióik voltak a végrehajtóknak, hogy menjél ebbe a kibucba, itt és itt, 
ezt és ezt csináld. Tehát teljesen egyértelmű, hogy az információ egy része olyan 
információ volt egy adott kibucról, amit csak olyan embertől kaphattak, aki helyben élt.  

Ki az, aki ezt az információt összeszedte? Ez nem olyasmi, ami le volt írva, ami 
digitálisan vagy megfigyeléssel készült, hanem ehhez ott kell élni. Erre tehát kétféle 
lehetőség van: vagy az, hogy a kibuclakók közül valaki adta ki - nyilván ez nem 
magyarázat -, vagy palesztin munkások voltak, akik naponta bejárnak a 
határforgalomban. Az elmúlt években Izrael egyébként azon erőfeszítésének 
keretében, hogy Gázának gazdaságilag segítsen, megnyitotta a határát 20 ezer 
palesztin munkásnak, akik napi szinten ingáztak, akik egyébként izraeli fizetést kaptak 
- ami öt-hat-hétszerese a gázai fizetésnek -, ráadásul hozzájutottak az összes ellátáshoz, 
gyakorlatilag ugyanúgy, mint bármilyen vendégmunkás, és úgy tűnik, hogy például ők  
adhattak ki ilyen részletes információt. Ezeknek az információknak a pontossága olyan 
szintű volt, hogy azt leírta precízen, hogy hol van a mellékhelyiség. Izrael pedig ezt nem 
fogja elfelejteni, és ennek lesznek következményei a jövőre nézve. 

Ami pedig azt illeti, hogy mennyire voltunk felkészülve, vagy ők mennyire voltak 
felkészülve, hát, ők elég jól felkészültek, elég jó munkát végeztek. Semmi nem történik 
spontán módon. Láttam egy interjút egy Hamász-vezetővel, egyikkel azok közül, akiket 
az egyik fogolycsere során kiengedtünk. Ő azt mondta, hogy mi katonák vagyunk, itt a 
csürhe, a civil csürhe volt, aki gyilkolt, aki meggyújtotta a holttesteket. De itt van 
egyértelműen ezekben az instrukciókban precízen leírva, hogy minél több embert 
öljetek meg, minél több civilt, és hagyjatok néhányat élve, hogy azokat elvigyük 
túszként. Aztán le volt írva az is, hogyan gyilkoljanak, hogyan kínozzák meg, hogyan 
vegyék ezt föl kamerára. Ezt meg is tették egyébként, mert több mobiltelefon volt velük, 
és live-ban, élőben közvetítették - ahogy manapság szokták - a mobiltelefonról. Élőben 
közvetítették például egy fiúnak és a barátainak a kivégzését, akik részt vettek ezen a 
zenei fesztiválon. Tehát minden ki volt tervelte, semmi spontán nem volt. Ez is 
pontosan és jól mutatja, hogy ez mennyire kitervelt volt. 

A humanitárius helyzet. Ezzel ebben a pillanatban még tudunk mit kezdeni. 
Hova küldjünk több tízezer embert? Azért nálunk sincs már nagyon olyan hely, ahova 
még el tudjuk őket küldeni! Most, egyelőre megpróbáljuk őket elszállásolni 
szállodákban, mindenféle, ilyen-olyan létesítményben, amit ebben a pillanatban nem 
használunk.  

Említettem már korábban is, hogy melyek az okai ennek a támadásnak. Az egyik 
ok, mondtam, hogy a Hamász azt hitte a kormányellenes tüntetések miatt, hogy az 
izraeli társadalom gerince, a hadsereg megosztott. A támadás egy soha nem látott 
egységet hozott az izraeli nép körében. Az elsők, akik jelentkeztek harcra, pont azok 
voltak, akik korábban még tüntettek a kormány ellen, és örök fogadalmat tettek, hogy 
soha nem fognak önként visszavonulni a tartalékosok közül.  

Nyilván most van egy egységkormány, egy rendkívüli vészhelyzeti 
egységkormány, amelyikhez most csatlakoztak az ellenzék tagjai is, tehát egység van, 
és reméljük, hogy egység van a polgárok körében is. Az emberek megnyitották a 
lakásaikat, befogadnak másokat északról, hogy gyertek hozzánk, költözzetek hozzánk, 
befogadunk titeket. Nagyon remélem, hogy ez megmarad, így folytatódik, és azt is 
remélem, hogy nem fog túl sokáig tartani. 
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Ami pedig a humanitárius kérdést illeti, megteszünk mindent annak érdekében 
- amit lehet -, hogy a palesztin lakosságot, a civileket a lehető legkevesebb kár érje. 
Háború lesz, és sajnálatos módon ez nem egy rövid háború lesz.  

Az egyik dolog, amit elfelejtettem megemlíteni, az az amerikaiak támogatása. Az 
amerikaiak eddig soha nem látott és egyébként váratlan döntést hoztak azzal, hogy 
Biden elnök a múlt héten majdnem minden este ugyanazt a figyelmeztetést fogalmazta 
meg - Ne, ne, ne! - Irán felé, a Hezbollah felé, mert szeretnénk elkerülni a regionális 
háborút. Izraelben nagyon sokan azon a véleményen vannak, hogy ez nem egy lokális 
konfliktus Izrael és a Hamász viszonylatában, hanem ez egy regionális konfliktus, 
aminek egyébként lehet egy túlcsorduló hatása máshova, és az amerikaiak meg ezt 
szeretnék elkerülni. Úgyhogy már útban van a Gerald R. Ford repülőgép-hordozó 
anyahajó által vezetett hadcsoport az amerikai jelenlét megerősítésére. 

Ez nemcsak egy ilyen demonstratív diplomácia. Nagyon egyértelművé tették, 
hogy ha a Hezbollah megtámadja Izraelt, és regionális konfliktussá bővül ki, akkor 
közbelépnek. Tehát ez a féle támogatás nagyon-nagyon fontos annak érdekében, hogy 
megpróbáljuk megakadályozni ezt a regionális konfliktust, és ennek az egész világra 
gyakorolt következményeit. Nyilván Európa aggályait is megértem, mert a Közel-Kelet 
most már nem Európa hátsó udvara, összekapcsolódik Európával nagyon sok 
különböző módon, ezért mindenki el akarja kerülni a háborút. Ebben az esetben azt 
reméljük, hogy ez tényleg csak ránk korlátozódik azzal, hogy nekünk a Hamászt kell 
legyőznünk, és meg kell próbálnunk valami újat létrehozni, és nem teljesedik ki egy 
regionális háborúvá. De lehet látni az amerikaiak állásfoglalását. Úgy tűnik, hogy ezen 
a héten Biden elnök, szolidaritását kifejezendő, ellátogat Izraelbe.  

Remélem, hogy sikerült minden választ megadnom. Ha meg nem, akkor 
jelezzék, kérem.  

 
ELNÖK: (A felszólalás angol nyelven hangzik el, a jegyzőkönyv a 

szinkrontolmács szavait rögzíti.) Talán egy kérdés. A Palesztinán belüli helyzettel 
kapcsolatban a Fatah-Hamász kapcsolatáról, ha esetleg tudna mondani valamit. 

 
ŐEXC. YACOV HADAS HANDELSMAN, Izrael Állam magyarországi 

nagykövete: (A felszólalás angol nyelven hangzik el, a jegyzőkönyv a szinkrontolmács 
szavait rögzíti.) A Fatah és a Hamász. Nagyon könnyű Izraelt kritizálni Ciszjordánia 
ellenőrzése miatt, Gázának a kívülről történő ellenőrzése miatt, de ha ez nem történt 
volna, akkor a Hamász mára Ciszjordániában is magához ragadta volna a hatalmat. A 
palesztin hatóság nem nagyon erős, és akkor még nem mondtam semmit. Több 
különböző okból nem tekinthetők erősnek.  

Nagyon remélem - és ismételten, ez a saját álláspontom, elemzésem -, hogy 
Mahmúd Abbász most ismételten kiáll, és ahelyett, hogy tagadja a holokausztot, és 
Izraelt csepüli, inkább vezetőként nyilvánul meg. Ha ott nincs a Hamász, aki a dolgokat 
vigye, akkor nincs más. Természetesen majd most megjelenik arról, hogy a palesztin 
hatóság megjelenjen-e Gázában. Komplikált, megvalósítható, ugyanakkor még mindig 
azért emlékeznek 2006-ra, amikor a Hamász vette át az irányítást, és egyszerűen fogták 
és a Gázai övezetben lévő összes tagjukat legyilkolták. Nyilván van konfliktus, 
állandóan egymás torkának vannak esve, és nyilván a palesztin népnek is ez lenne az 
érdeke. Úgyhogy, ha akarunk valamiféle haladást látni, akkor a palesztin nem lehet, a 
Hamász nem lehet ennek a fejlődésnek az előrevivője, és ezt a szerepét egy életre el is 
dobta.  

Tehát az, amit tesznek, az le volt írva, amit tettek, az le van írva az alapító 
szabályokban. Vállalták, hogy Izrael létezése ellen harcolnak, és nem fogják abbahagyni 
addig, amíg el nem pusztítják.  
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ELNÖK: Nagykövet Úr! Nagyon szépen köszönjük a válaszokat és a beszámolót. 

Azt hiszem, azért azt fontos még egyszer összegeznünk és leszögeznünk, hogy ez a 
terroristatámadás, amit a Hamász terrorszervezet követett el Izrael ellen, egy barbár, 
és mondhatjuk talán azt is, hogy ördögi támadás, hiszen részben a módszereit tekintve, 
valóban a legsötétebb párhuzamokat idézi fel, amit itt nagykövet úr hangsúlyozott, a 
pogromokat, hiszen a kibucok elleni támadás a klasszikus pogromoknak a 
forgatókönyvét idézi. A holokauszt, az ISIS- és Daesh-féle brutalitások, amelyek 
nagyon élénken beleivódtak az emlékezetünkbe, vagy az amerikai külügyminiszter 
hangsúlyozta, hogy nekik ez pedig szeptember 11-ét hozta vissza és idézte fel, tehát a 
módszereit tekintve a legördögibb és a legbrutálisabb támadásoknak lehettünk 
szemtanúi, és örülök, hogy nem mutatott meg mindent nekünk itt az elsőbeosztott úr. 
Nyilvánvaló, hogy még borzalmasabb képeket is láthattunk volna.  

De menjünk egy szinttel mélyebbre. Ördöginek tekinthető a tekintetben is, hogy 
gyakorlatilag itt nem valamiért történik a küzdelem, hanem Izrael Államnak a 
megsemmisítéséért. Ennek a célkitűzésnek a hangsúlyozása rendkívül fontos a Hamász 
retorikájában. Hiszen az állami lét, a nép léte jelenti igazán azt a fajta kiváltó okot, ez a 
legfontosabb motivációja a háborúnak, amiben, azt hiszem, hogy semmiféleképpen 
nem lehet a világ közömbös.  

Nagykövet úr hangsúlyozta, hogy itt milyen módon vagyunk mi is érintettek 
ebben. Izrael Állam létének a biztosítása a fundamentuma a globális békének és a 
globális biztonságnak. E tekintetben fontos hangsúlyoznunk, hogy elismerjük Izrael 
Állam jogát az önvédelemre, illetőleg azt, hogy támogatjuk Izrael Állam biztonságát, 
Izrael Állam létét a maga legmélyebb valóságában.  

Másodszor szeretném azt is elismételni, hogy Magyarországon valóban 
nincsenek Palesztina-párti tüntetések, Magyarországon az antiszemitizmusnak 
semmilyen formája nem engedélyezett. Lehet, hogy Nyugat-Európa városaiban ezek a 
tüntetések most gomba módra szaporodnak. Budapesten ilyen tüntetések nincsenek, 
és nem is lesznek ilyen tüntetések. E tekintetben a leghatározottabb a kormányzat 
elkötelezettsége. Nagyon jelentős zsidó közösség van ebben a városban, ebben az 
országban, és ennek a zsidó közösségnek a védelme a jelenlegi helyzetben egy kiemelt 
prioritása a kormányzati politikának.  

Számíthatnak a zsidó származású magyar honfitársaink, magyar állampolgárok 
a magyar állam védelmére ebben a jelenlegi helyzetben. Akkor is, ha fokozottan van 
jelen a nemzetközi diskurzusban a probléma, és valóban az antiszemitizmusnak a 
legkülönfélébb formái is. A modern antiszemitizmus végső soron az Izrael-ellenesség 
mögé bújik, és Izrael állítólagos bűneit sorakoztatja fel érvül az antiszemitizmusa 
hátterében, ami teljességgel elfogadhatatlan a számunkra.  

Szeretném még egyszer azt is hangsúlyozni, hogy ugyanakkor 
kulcsfontosságúnak tartjuk azt a fajta önmérsékletet, amit a nyugati világ, illetőleg 
Izrael vezetői is megfogalmaztak, hogy folytatni kívánják az Ábrahám-egyezmények 
megkötését. Egy rendkívül ígéretes folyamat volt, aminek keretében az Emirátusok, 
Bahrein, Szudán, Marokkó immáron elismerte Izrael Állam létét. Itt látjuk ennek a 
folyamatnak a jelentőségét, amikor megjelenik egy olyan arab mozgalom, amelyik 
Izrael Állam létét megkérdőjelezi. Az Ábrahám-egyezmények jelentősége valóban itt 
rejlik, azon túlmenően, hogy gazdasági fejlődést hoz, államközi együttműködést hoz, a 
filozófiai alap, hogy elismeri Izrael Állam létének a jogát.  

Kulcsfontosságúnak tartom, hogy a jelenlegi helyzetben, valóban, most 
türelemmel kell lennünk, hogy az ígéretesen elinduló Szaúd-Arábia-Izrael-tárgyalások 
eredményre vezessenek, hiszen az erőszaknak és a konfliktusnak az államközivé válása 
ebben a jelenlegi helyzetben rendkívül veszélyes. A nemzetközi biztonságot most talán 
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sok tényező veszélyezteti, azt hiszem, hogy ez ma talán a legkomolyabb veszéllyé nőtte 
ki magát az elmúlt egy hét alatt, aminek a megelőzése, elkerülése kulcsfontosságú 
kérdés. 

Nagykövet úr, nagyon szépen köszönjük a jelenlétét. Képviselőtársaimnak is 
köszönöm az egy irányba mutató hozzászólásokat, és azt hiszem, az elkövetkezendő 
időszakban még lesznek ezzel a problémával teendőink.  

Köszönjük a sajtó munkatársainak, hogy jelen voltak. Fontosnak tartottuk, hogy 
nyílt ülés keretében kerüljön sor erre az eszmecserére. Nyilvánvalóan vannak olyan 
vonatkozások, amelyek zárt ülés keretében hangozhatnak el, különösen a tervezett 
biztonsági intézkedések, talán erre is majd a közeljövőben sort fogunk tudni keríteni. 
Köszönöm szépen. 

Az 1. napirendi pontot lezárom. Egy rövid technikai szünetet fogunk tartani, és 
ezt követően pedig zárt ülés keretei között folytatjuk munkánkat nagyköveti 
meghallgatásokkal.  

Köszönöm szépen, excellenciás úr. Önökkel vagyunk, és kérem, tartsuk a 
kapcsolatot.  

 
(Szünet: 9.32 - 9.39-ig) 

 
(A nyílt ülés befejezésének időpontja: 9 óra 32 perc. 

A bizottság a továbbiakban zárt ülésen folytatta munkáját, 
melyről külön jegyzőkönyv készült.) 

  Németh Zsolt 
a bizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezetők: Bihariné Zsebők Erika és Horváth Éva Szilvia 


